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مصاحبه

دکتر محمد حسین رسولی فرد، استاد  گروه شیمی دانشگاه زنجان،  
آزمایشگاه های  در  نوین  رویکردهای  نشریه  تحریریه  هیأت  عضو 
عضو  و  زنجان  دانشگاه  مرکزی  آزمایشگاه  رئیس   ، ایران  علمی 

هیأت مدیره انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران است.

استاد ارجمند

با سلام و احترام؛

به  ایران،  آزمایشگاهی  تحقیقات  انجمن  با  مصاحبه  قبول  از  تشکر  ضمن 
اطلاع می رساند، متن مصاحبه در وب سایت و خبرنامه انجمن منتشر خواهد 

شد.

برای  را  خودتان  لطفاً  مصاحبه،  قبول  بابت  از  تشکر  ضمن 
و  شغلی  تحصیلی،  سوابق  به  فرمایید.  معرفی  ما  خوانندگان 

اجراییتان اشاره فرمایید.

استاد شیمی  رسولی فرد هستم،  بنده محمد حسین  احترام  و  با عرض سلام 
کاربردی دانشگاه زنجان، و در حال حاضر مسئولیت آزمایشگاه مرکزی این 
شیمی  کارشناسی  مقطع  وارد  سال ۱۳۷5  بنده  هستم.  عهده دار  را  دانشگاه 
کاربردی در دانشگاه تبریز شدم و سال ۱۳8۷ از این رشته در مقطع دکتری 
خدمت  مشغول  زنجان  دانشگاه  در  هم  زمان  آن  از  و  شدم  فارغ التحصیل 
هستم. از بهترین خاطراتم از دوران کارشناسی ارشد و دکتری تحصیل با مرحوم 

آقای دکتر دانشور استاد رشته شیمی کاربردی دانشگاه تبریز است.

شما رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه زنجان هستید. در صورت 
امکان در ارتباط با این مسئولیت و فعالیت هایی که شما در مدت 
مسئولیتتان در حوزه آزمایشگاهی در دانشگاه زنجان انجام داده اید، 

توضیحاتی ارائه فرمایید.

عرض کنم که بنده شبیه بسیاری از روسای آزمایشگاه مرکزی در کل کشور 
اولین رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه زنجان بودم و قبل از من اصلا این 
و  نبود  یکپارچه  بصورت  هم  آزمایشگاهی  خدمات  و  نداشت  وجود  حوزه 
ارائه می کردند و دوستانی که مایل  را  این خدمات  بودند  دوستانی که مایل 
بودند این خدمات را ارائه می کردند و دوستانی که مایل نبودند بیشتر در حوزه

کاری خود کار می کردند. بنده در این سال ها علاوه بر اینکه در واقع با همکاری 
از دستگاه هایی که قبلا در  تعدادی  دانشگاه زنجان موفق شدم  همکارانم در 
دانشگاه موجود بود را جمع آوری بکنم و در قالب آزمایشگاه مرکزی شروع به 
ارائه خدمات بکنم موفق شدیم که دستگاه XRD دانشگاه زنجان را راه اندازی 
مجدد بکنیم در قالب آزمایشگاه مرکزی GC/MS را با کمک دفتر حمایت و 
و  کردیم  اضافه  مرکزی  آزمایشگاه  خدمات  به  و  کردیم  خریداری  پشتیبانی 
خوشبختانه هم امسال موفق شدیم قرارداد خرید دستگاه FE-SEM را منعقد 
کنیم که انشاالله سال آینده به آزمایشگاه ها اضافه خواهد شد. تمام آزمایش هایی 
که در قالب ۱2 ردیف دستگاهی ما در حال حاضر ارائه می دهیم همه بصورت 

کالیبره و منظم و مرتب هستند.

طی مدتی که در حوزه آزمایشگاهی مسئولیت داشته اید و بالطبع با 
داشته اید،  ارتباط  کشور  مرکزی  آزمایشگاه های  رؤسای  سایر 
مهمترین مشکلات و چالش های این حوزه را چه مواردی می دانید؟

در مورد چالش ها باید عرض کنم که هر کاری که برای اولین بار شروع میشه 
چالش های خاص خودش را دارد واقعا بحث آزمایشگاه مرکزی، آزادسازی 
به صورت  دانشگاه  دستگاه های  دادن  قرار  دانشگاه،  در  موجود  دستگاه های 
عمومی و پذیرش این مساله به سیستم های دانشگاهی کار خیلی مشکلی بود 
که در این بازه زمانی واقعا همکاران ما در حوزه های آزمایشگاه مرکزی در کل 
کشور زحمات زیادی را متحمل شدند. و البته ثمراتش را هم داریم می بینیم 
خیلی از دستگاه های الان در کشور در اختیار همه هست و شما میبینید که 

حتی استادی که تازه جذب دانشگاه شده است با استفاده از همین خدمات
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مصاحبه دانشگاه های  در  قیمت  گران  دستگاه های  از  بسیاری  به  مرکزی  آزمایشگاه   
مختلف دسترسی دارد که قبلا امکان پذیر نبود در واقع شبکه سازی آزمایشگاهی 
بوده، انجام این کار چالش های خیلی  در توسعه علمی کشور ما خیلی موثر 
زیادی را داشت مثلا اینکه شما دستگاهی را از دانشکده ها و گروه ها بخواهید 
را  می خرید  که  دستگاه هایی  یا  بکنید  آزادسازی  عمومی  خدمات  قالب  در 
همه  این ها  بکنید  کالیبره  و  بدهید  ارائه  مشخص  خدمات  ارائه  بصورت 
چالش هایی بود که در این سال ها همکاران ما متحمل شدند و عرض کردم و 
مجدد هم تاکید می کنم هر کاری که برای اولین بار انجام می شود این مشکلات 
را هم خواهد داشت ولی واقعا ثمرات بینظیری دارد و امیدوارم ادامه پیدا کند. 
از مشکلات عمده این موضوع می توانم به جایگاه رؤسای آزمایشگاه مرکزی و 
کارشناسانی که در این حوزه در حال فعالیت هستند اشاره بکنم با توجه به 
اینکه این قانون، قانون جدیدی است و تازه نوشته شده و نیاز به چکش کاری های 
بیشتری دارد جایگاه این دوستان خیلی در دانشگاه ها تعریف شده نیست و 
را  این روال خودش  اینکه  برای  آتی  امیدوارم که وزارت علوم در سال های 
بتواند حفظ بکند با آیین نامه ها و ایجاد الگوهای جدید بتواند ان مشکل را 
مرتفع بکند. میدونید که استفاده از این دستگاه ها نیازمند استفاده از نیروهای 
متخصص است که در این زمینه واقعا آزمایشگاه های مرکزی مشکل دارند و 
کمتر می توانند از نیروهای داخل دانشگاهی استفاده بکنند و خیلی وقت ها 
مجبورند از همکاران جدید استفاده بکنند و نحوه تعامل با این همکاران جدید 
نرم  پنجه  و  دست  آن  با  امروز  ما  که  است  اصلی  مشکلات  از  یکی  واقعا 
می کنیم و پیدا کردن راهکارهایی که بتواند این مشکل را حل بکند با توجه به 

قوانین به ویژه در حوزه اداری مالی بسیارسخت و مشکل است.

آزمایشگاه های  و  کلی  طور  به  آزمایشگاه ها  جایگاه  شما  نظر  به 
پژوهشی  و  آموزشی  اهداف  پیشبرد  در  خاص،  طور  به  مرکزی 

دانشگاه ها چیست؟

در مورد سوال چهارم واقعیت این است که از دیدگاه آموزشی پایه شاید زیاد 
در آزمایشگاه مرکزی مطرح نباشد هدف ما تربیت نیروهای تخصصی است 
که با دستگاه ها آشنا باشند و بتوانند خدمات شایسته ای را ارئه دهند این در 
واقع در قالب آزمایشگاه مرکزی و دوره هایی که آزمایشگاه های مرکزی برای 
جنبه  از  )این  است  موثر  بسیار  می دهد  ارائه  بالا  تکنولوژی  با  دستگاه هایی 
آموزشی آن که قبل ها اصلا وجود نداشت( یا شرکت های خاصی ارائه می کردند 
با هزینه های بسیار گزاف، در صورتی که الان آزمایشگاه های مرکزی  دوره ها را 

برگزار می کنند.

برنامه های وزارت علوم،  از  دارید یکی  همان طور که استحضار 
بحث  علمی،  آزمایشگاه های  حوزه  در  فناوری  و  تحقیقات 
شبکه  که  است  سال ها  است.  علمی  آزمایشگاه های  شبکه سازی 
ایران )شاعا( ایجاد شده و فعالیت هایی در  آزمایشگاه های علمی 
ارائه  این مورد توضیحاتی  انجام شده است. لطفاً در  ارتباط  این 
و  نظرات  چه  صاحب نظر  و  کارشناس  یک  عنوان  به  فرمایید. 

نقدهایی درباره این سیستم دارید؟

از دیدگاه پژوهشی دسترسی به دستگاه های مجموعه ها و دانشگاه های دیگر 
امتیاز بسیار ویژه است به نوعی در واقع فعالیت های پژوهشی شما در بستر 
کل کشور انجام می شود ما FE-SEM نداریم کارهای ما الان در آزمایشگاه های 
ندارند   XRD دانشگاه ها  از  انجام می شود. خیلی  دیگر  دانشگاه های  مرکزی 
اشتراک  این  اگر  می کنیم،  خدمات  ارائه  آن ها  برای  ما  که  ندارند   GC/MS

مساعی و این اشتراک تجهیزات وجود نداشت از دیدگاه پژوهشی خیلی از این 
کارها عقیم می ماند. درست است که بنده سابقه پژوهشی طولانی تری نسبت 
یک  در  از یک دستگاه  استفاده  که  دارم  یاد  به  ولی  ندارم  بقیه همکاران  به 
به  دانشگاه حتی در آزمایشگاه های مجاور هم بسیار سخت و مشکل بود و 
هماهنگی های بسیار زیادی نیاز داشت ولی آزمایشگاه مرکزی این راه را بسیار 
هموار کرده و تجهیزات را در اختیار همه کشور قرار داده است. ایجاد و توسعه 
شبکه شاعا باعث استفاده بهینه از تجهیزات، ارائه خدمات شایسته در قالب 
مشخص به همه محققان کشور شده است 2۳ خدمتی که توسط شبکه شاعا 
طراحی و پیشنهاد شده است در صورت تحقق می تواند باعث  برطرف شدن 

نیازهای این حوزه باشد.

کشور،  علمی  آزمایشگاه های  ساختار  در  مهم  مؤلفه های  از  یکی 
کارشناسان آزمایشگاه ها هستند. به نظر شما آیا جایگاه فعلی این 
مناسب  کشور  عالی  آموزش  مؤسسات  و  دانشگاه ها  در  عزیزان 
است؟ چه کارهایی برای کارشناسان آزمایشگاه ها انجام نشده و 

مغفول مانده است؟

نقد عمده ای که من می توانم به شبکه سازی شاعا وارد کنم شاید نقد آن بیشتر 
به خود ما برمی گردد تا خود شاعا، آن هم اینکه همکاران شبکه شاعا در مورد 
این نرم  افزار شاعا بسیار زحمت کشیدند ولی کمتر دانشگاه ها ملحق شدند و 
را  خود  خاص  نرم افزاری  برنامه های  آن  دانشگاه ها  و  کردند  استفاده  آن  از 
توسعه دادند من امیدوارم که در سال های آتی شاهد استفاده یکپارچه از یک 
کارهای  و  ترویجی  پایه ای،  مطالعات  به  نیاز  بسیار  این  که  باشیم  نرم افزار 

دیگری دارد، نکته دیگری هم وجود دارد که با حوزه ارائه خدمات سرو کار 
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داریم این باعث شده است که ما به بیرون از دانشگاه خدمات ارائه دهیم یا به 
کردن  کانالیزه  بحث  این  افراد.  یا  شرکت ها  موسسات،  دیگر،  دانشگاه های 
کمی  مالی  اداری  حوزه های  تصرف  و  دخل  به  توجه  با  شاعا  مالی  مسائل 
مشکل شده است امیدوارم دانشگاه هایی که صاحب الگوها و ایده های خوب 
با  تجربیات  این  کردن  مشترک  با  هستند  زمینه  این  در  خوبی  تجربیات  و 

وزارت علوم بتوانند راه های مناسب تری برای این امر پیدا بکنند.

در مورد کارشناسان من فکر می کنم یکی از حوزه هایی که به این دوستان در 
کارشناسان  حوزه  نشده  محقق  آن ها  حقوق  و  است  شده  ظلم  دانشگاه 
بنده اگر کارشناسان آزمایشگاهی را به دو دسته  آزمایشگاهی باشد. به نظر 
تقسیم بکنیم دوستانی که به صورت رسمی در دانشگاه حضور دارند و دوستانی 
دستگاه  یک  روی  بر  یا  مقطعی  همکاری های  یا  وقت  پاره  صورت  به  که 
همکاری می کنند در مورد دوستانی که تمام وقت در دانشگاه تشریف دارند 
این ها شرح وظایف مشخصی دارند وقتی ما از این دوستان خواهش می کنیم 
نمی توانیم  معمولا  ما  بکنند  فعالیت  ما  با  مرکزی  آزمایشگاه  قالب  در  که 
پاسخگوی مناسبی از لحاظ مالی یا از لحاظ روانی برای این دوستان باشیم  
و کار مضاعفی را ما به این ها تحمیل می کنیم ولی پاسخگویی ما زیاد جالب 
مثل  هستند  متخصص  صورت  به  که  دوستانی  این  دوم  نیست.  درخور  و 
فارغ التحصیلان مقطع دکتری که از این ها ما در قالب استفاده از دستگاه های 
پیشرفته استفاده می کنیم، من تاکید می کنم دستگاه ها بدون استفاده از کاربران 
موفق و متخصص بی فایده هستند، چطور است که ما در دانشگاه های علوم 
پزشکی برای دستگاهی مثل سونوگرافی، رادیولوژی و شبیه این ها ما انتظار 
داریم که پای دستگاه متخصص باشد در صورتی که قیمت این دستگاه ها در 
خیلی از مواقع شاید به یک پنجم و یا یک سوم دستگاه های موجود در وزارت 
علوم هم نرسد ولی انتظار داریم این دستگاه ها با شرایط معمولی دانشگاه یا 
بدون حضور نیروهای متخصص هم اداره بشود در مورد این عزیزان هم به دلیل 
مالی  نظر  از  نمی توانیم  ما  دارد  وجود  مالی  اداری  سیستم  در  که  مشکلاتی 
پاسخگوی مناسبی باشیم و خیلی از مواقع این فرصت ها از دست می رود، من 
تاکید می کنم دانشجویان فارغ التحصیل مقطع دکتری یکی از ذخائر انسانی و 
علمی بزرگ کشور هستند، اگر ما بتوانیم از این دوستان در این زمینه استفاده 

کنیم توسعه علمی خیلی خوبی در این زمینه خواهیم داشت.

یکی از مسئولیت های دیگر جنابعالی، در حوزه بهداشت، ایمنی و 
این  مورد  در  لطفاً  است.  آزمایشگاهی   )HSE( زیست  محیط 
مسئولیتتان توضیحاتی ارائه فرمایید. تاکنون چه کارهایی در این 

رابطه انجام داده اید؟

در خصوص حوزه HSE قبلا در دانشگا ه ها کارهای خیلی پراکنده ای انجام شده 
بود و کارهای متمرکزی انجام نشده بود، عمده کاری که در این خصوص انجام 
و  آزمایشگاه ها  در  زیست  ایمنی محیط  نظام  استقرار  تدوین سند  یکی  شد 
کارگاه ها بود که از این بابت من از ستاد شبکه شاعا بسیار متشکرم. مورد 
بعدی اینکه همکاران در واقع شناخت درست و عمیقی از این موضوع ندارند 
خیلی مواقع به این موضوع به صورت دکوری و در خیلی مواقع هم به صورت 
یک امر غیر ضروری نگاه می شد و خیلی از همکاران می گفتند که این موضوع 
به خود ما ارتباط دارد و به محدوده آزمایشگاهی ما مربوط است و مربوط به 
کاری که در این چند سال انجام دادیم به  شما نیست، اتفاقی که افتاد و ما 
ویژه با کمک ستاد شبکه شاعا این بود که این موضوع را بسیار ترویج دادیم 
تا  دادیم  توسعه  و  کردیم  بیان  را  مختلف  موارد  مختلف  دانشگاه های  در 
دانشگاه ها این موضوع را بپذیرند، خوشبختانه این پذیرش تا حد زیادی از 
طرف دانشگاه ها مورد قبول بوده منابعش تامین شده، الگوهایی ایجاد شده که 
خوشبختانه این الگوها موثر بود بعنوان مثال جمع آوری کپسول های هیدروژن 
از دانشگاه ها خود موردی بود که سالیان سال پیگیری میشد ولی جا نیفتاده 
بود اما بعد از تصویب HSE این موضوع امکان پذیر شد که امیدوارم توسعه 

خوبی داشته باشد.

آیا جایگاه HSE در آزمایشگاه های دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی کشور، از نظر شما قابل قبول است؟ چه نظرات و نقدهایی 

در این خصوص دارید؟

در مورد جایگاه HSE باید عرض کنم که ما خیلی فاصله داریم با چیزی که 
حالت مطلوب است و امیدواریم که رؤسای محترم دانشگاه ها به این موضوع 
اهمیت ویژه ای دهند یکی از نکات ضعفی که ما در این خصوص داریم این 
این  و  هستند  دانشگاه ها  ایمنی  دبیر  مرکزی  آزمایشگاه  روسای  که  است 
مسئولیت هم به نوعی به عهده روسای آزمایشگاه مرکزی گذاشته شده امیدوارم 
که در سال های آتی شاهد این موضوع باشیم که بتوانیم آن را گسترش بدهیم 
را  حوزه  این  که  این  حداقل  و  کرده  اضافه  حوزه  این  به  را  افراد جدیدی  و 

مستقل فرض کنیم.

برنامه های ستاد شاعا، تشویق دانشگاه ها و مراکز  از  یکی دیگر 
آموزش عالی کشور به راه اندازی آزمایشگاه های مرکزی است. در 
را  تاکنون، نظرات خودتان  آن  و میزان موفقیت  این طرح  مورد 
بفرمایید. چه نظرات و نقدهایی در این مورد دارید؟ دورنمای این 

طرح در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی کشور چیست؟



5

باعث  گذشته  سال های  در  که  محرکه ای  موتور  مهمترین  بگویم  می توانم  من 
رونق بخش آزمایشگاه مرکزی در دانشگاه ها شده تشویق های ستاد شبکه شاعا 
است. این ابتکار باعث شده که خیلی از دانشگاه ها به حوزه آزمایشگاه مرکزی 
علاقمند شوند به توسعه آن فکر کنند و این را جز اولویت های خود قرار دهند، 
کشور  در  خدمات  ارائه  برای  تشویق ها  این  شدن  جهت دار  با  امیدوارم  من 
منظورم این است که ما بتوانیم دانشگاه ها را در قالب این تشویق ها در سمت 

و سو های مشخصی تجهیز بکنیم بسیار موثر خواهد بود.

تجهیزات  خرید  قالب  در  اعتباراتی  گذشته،  سال های  طی 
از  کشور  عالی  آموزش  مؤسسات  و  دانشگاه ها  به  آزمایشگاهی 
طرف وزارت عتف پرداخت شده است. برای مثال اعتباراتی که 
اخیراً و در سال 1398 تحت عنوان بند ه تبصره 4 قانون بودجه 
سال 1398 کشور بین دانشگاه های کشور توزیع شد، از آن جمله 
اعتبارات  توزیع  و  تخصیص  خصوص  در  نظری  چه  است. 

آزمایشگاهی به مراکز علمی کشور دارید؟

در خصوص اعتبارات باید عرض کنم که خیلی کار بزرگ و خوبی است من 
هیج نکته نظر خاصی ندارم برای این که اولین سالیست که این اتفاق می افتد 
می توانم بسیار تشکر کنم. فقط خواهشی که دارم این است که بتوانیم آن را 
جهت دار بکنیم به سمتی برود که دانشگاه ها در جهت های خاص و با اهداف 

مشخصی توانمند شوند، امیدوارم این مهم اتفاق بیفتد.

حوزه  در  کشور  علمی  مراکز  به  همواره  که  نقدهایی  از  یکی 
آزمایشگاهی وارد میشود، عدم توجه به نیروی انسانی کارآمد به 
دانشگاهی ممکن  مثلًا یک  آزمایشگاهی است.  کارشناس  عنوان 
است یک تجهیز گران قیمتی خریداری کند ولی برای اپراتوری آن 
خیلی اهمیت خاصی داده نمی شود. آیا با این نقدها موافق هستید؟ 

چه توصیه هایی در این خصوص دارید؟

شاید بزرگترین آفت آزمایشگاه مرکزی همین است ما به هیچ عنوان نمی توانیم 
از نیروهای بیرون از دانشگاه که نیروهای بسیار سر آمد و متخصصی هستند 
و از طرفی ما به آن ها نیاز داریم و آن ها برای حوزه کاری به ما نیاز دارند 
استفاده بکنیم این هم به دستگاه ها آسیب می زند و هم نیروهای کارآمد ما را 
این  برای  راهی  امیدوارم  بکنیم  استفاده  آن ها  از  می توانیم  کمتر  جامعه  در 
نیز  بنده  دغدغه  بزرگترین  که  کرد  تسهیل  را  آن  بتوان  تا  شود  پیدا  موضوع 

می باشد.

یکی از دغدغه ها و خواسته های کارشناسان آزمایشگاه های علمی

برای کارشناسان  آنچه که  اعمال سختی کار مشابه  کشور، بحث 
آزمایشگاه های زیرمجموعه وزارت بهداشت در نظر گرفته می شود، 

می باشد. نظر شما در این مورد چیست؟

این  به  دانشگاه ها  در  است،  اهمیتی  پر  بسیار  و  جالب  و  مهم  بسیار  نکته 
موضوع کمتر اهمیت داده شده ما باید روی این موضوع کار کرده و موضوعات 
زیان آور را شناسایی بکنیم این ها را معرفی بکنیم شاید بسیاری از موارد در 
با جاهای دیگر مطابقت سازی  بتوانیم  بعد  دانشگاه شناسایی نشده است و 
بکنیم و کارشناسان دیگر را به سمت سامان دادن و نتیجه رسیدن پیش ببریم.

جنابعالی به عنوان عضو هیأت مؤسس و در حال حاضر به عنوان 
عضو هیأت مدیره اولین دوره انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران 
هستید. لطفاً درباره این انجمن که به عنوان اولین و تنها انجمن 
و  برنامه ها  و  است  کشور  علمی  آزمایشگاه های  حوزه  در  علمی 

اهداف آن نیز توصیحاتی ارائه فرمایید.

پیشنهاد  به  کشور  آزمایشگاهی  تحقیقات  انجمن  که  بکنم  باید عرض 
عمده  و  گرفت  شکل  آقایی  دکتر  مثل  عزیزانی  و  علیایی  دکتر  آقای 
مسئولیت و زحمت این موضوع هم بر عهده آقای دکتر آقایی و  دانشگاه 
فرمودید  هم  قبلی  سوال های  در  هم  شما  که  همانطور  است.  مراغه 
پیگیری های  نیازمند  آزمایشگاهی  تحقیقات  حوزه  مسائل  از  بسیاری 
جدی برنامه ریزی ها، سیاست گذاری های درست و آینده نگری های خوب 
است این کار در قالب انجمن تحقیقات آزمایشگاهی کشور قابل انجام 
است و من دورنمای بسیار خوبی را برای این انجمن پیش بینی می کنم.

شما در انجمن، مسئول کمیته قوانین و HSE هستید. چه فعالیت ها 
و برنامه هایی در این خصوص انجام داده اید و در آینده قصد انجام 

آن را دارید؟

بنده بیشتر به دنبال اصلاح قوانین حوزه HSE و همچنین توسعه آموزش های 
این حوزه هستم واقعیت این است که شناساندن قوانین HSE برای ما بسیار 
اهمیت دارد و من بیشتر عمده سیاست گذاری هایم برای سال های اول در این 
به  عمیق  توجه  و  موجود  قوانین  اصلاح  آموزشی،  مسایل  توسعه  خصوص 
تاثیرگذاری این موضوع در دانشگاه ها است که این هم نیازمند مساعدت های 

حوزه های ریاست دانشگاه هاست.

انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران چه تأثیری بر ارتقای جایگاه 
می تواند  عرصه  این  فعالان  بر  نیز  و  کشور  علمی  آزمایشگاه های 

داشته باشد؟
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آزمایشگاهی، جز موضوعاتی است که شاید  باید عرض کنم که موضوعات 
شما و بنده کار کرده باشیم و قابلیت خوبی در این موضوع داشته باشیم ولی 
شناساندن سایر مسايل و سایر دستگاه ها و شناساندن توانی های هر دستگاه 
در هر حوزه ای بعنوان مثال شما می گویید ما جذب اتمی داریم فلزات سنگین 
را می شود اندازه گیری کرد، شناساندن پتانسیل این دستگاه در حوزه های دیگر 
کنند  استفاده  این  از  که می توانند  و حوزه هایی  زیست شناسی  پزشکی،  مثل 
شاید یکی از رسالت هایی باشد که انجمن می تواند راحت پیگیری کند بنده 
احساس می کنم که اشاعه و ترویج موضوعات آزمایشگاهی جز رسالت هایی 
باشد که انجمن خوب بتواند آن ها را پیگیری کند و تاثیر ویژه ای هم بر جایگاه 

علمی این موضوع در کشور داشته باشد.

به نظر می رسد، توجه خاص به آزمایشگاه های مرکزی و کاهش 
گروه های  نظر  تحت  آزمایشگاه های  ارتقای  و  تجهیز  به  توجه 
از  بهینه و مؤثر  آموزشی، نمی تواند اهداف و چشم انداز استفاده 
امکانات آزمایشگاه های علمی در مراکز علمی را محقق نماید. نظر 
کارگاه های  و  آزمایشگاه ها  امور  مدیریت  ایجاد  در خصوص  شما 
علمی و تحقیقاتی در دانشگاه ها و مراکز علمی کشور چیست؟ آیا 
این الگو میتواند در تحقق شبکه سازی آزمایشگاه ها و شروع این 

ایده از دانشگاه ها و مراکز علمی کشور مؤثر باشد؟

موضوع  که  می دانند  هستند  آشنا  دانشگاهی  ساختارهای  با  که  دوستانی 
مدیریت بالاتر از موضوع ریاست آزمایشگاه مرکزی است و جامعیت خیلی 
بسیار  را  کارگاه ها  و  آزمایشگاه ها  امور  مدیریت  دارد من شکل گیری  خوبی 
ضروری می دانم چنانچه الان می بینید ما زمانی دفتر ارتباط با صنعت داشتیم 
و رئیس دفتر ارتباط با صنعت داشتیم این ارتقا و گسترش پیدا کرده است و 
الان مدیریت امور فناورانه داریم و در زیرمجموعه آن دفتر ارتباط با صنعت 
را داریم و این هم در خصوص مسایل آزمایشگاهی امری بسیار ضروری است 
و مسئولیت این به عهده وزارت باشد که آیین نامه خوبی را در این موضوع 

بتواند مصوب کند.

بالا و گران  با فناوری  آزمایشگاهی  از تجهیزات  آیا  به نظر شما 
قیمتی که با بودجه های دولتی در مراکز علمی خریداری میشود، 
استفاده بهینه و موثری می شود؟ در این خصوص آیا از تجربه سایر 
کشورها و نحوه خدماتدهی چنین تجهیزاتی اطلاع دارید؟ بویژه از 

کشورهایی که خودتان در آن ها حضور  داشته اید.

در خصوص این سوال واقعیت این است که بنده تجربه خارج از کشور زیادی

ندارم و اطلاعات کمی در این مورد دارم ولی در مورد داخل من فکر می کنم 
الان ما تجربه خیلی خوبی در این خصوص داریم، اگر از بنده بپرسید که آیا از 
می توانم  نه  یا  می شود  بهینه  استفاده  بالا  فناوری  با  آزمایشگاهی  تجهیزات 
بگویم که در حوزه پژوهشی بله به حالت بهینه نزدیک است و 50%، 60% 

حالت بهینه است ولی در خصوص ارايه خدمات هنوز با حالت بهینه خیلی

فاصله دارد، شما یک دستگاهی دارید که مثلا به آن ۱0 میلیارد تومان پول 
داده اید این از هفت روز هفته چند روز را در اختیار پژوهش کار می کند و 
را پاسخ می دهد ولی در حوزه خدمات  کارهای پژوهشی منطقه و دانشگاه 

بویژه خدمات فنی و توسعه ای زیاد کارا نیست.

تأسیس  و  راه اندازی  عنوان  تحت  طرحی  پیش  سال  چند 
آزمایشگاه های مرجع ملی – منطق های با اعتبارات وزارت عتف 
در کشور مطرح شد. در این ارتباط چه اطلاعاتی دارید؟ سرانجام 
این طرح به کجا رسید؟ در مجموع نظر شما در ارتباط با راه اندازی 

آزمایشگاه های ملی – منطق های چیست؟ 

باید عرض کنم که تقریبا ما نزدیک ده جلسه در خصوص آزمایشگاه های مرجع 
و  ایده ها  بهترین  جز  می کنم  فکر  فکر،  این  و  ایده  این  دادیم  تشکیل  ملی 
فکرهاییست که می شود اجرایش کرد، برخی از تجهیزات و امکانات هستندکه 
در حد و حدود مالی دانشگاه قرار نمی گیرند و حوزه خدمات آن ها هم می تواند 
حوزه خدمات کشوری باشد، بنابراین اگر برخی از تجهیزات بسیار پیشرفته 
یک آزمایشگاهی که فقط کارش آزمایشگاهی است به عنوان آزمایشگاه  در 
مرجع ملی جمع شود و این آزمایشگاه به کل کشور یا حتی منطقه خدمات 
این  امیدوارم  که  هستم  افرادی  جز  بنده  است،  عالی  بسیار  فکر  کند  اراده 
موضوع از سر گرفته شود و ما هم حداکثر تلاشمان را در این خصوص خواهیم 

کرد.

در حال حاضر آزمایشگاه های مرکزی دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی کشور به عنوان آزمایشگاه هایی خدمات محور هستند که با 
دریافت تعرفه، اقدام به ارائه خدمات آزمایشگاهی به متقاضیان 
داخل دانشگاه و خارج از دانشگاه می نمایند. با توجه به رسالت های 
آموزشی و پژوهشی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور و نیز 
کافی نبودن گرنت )اعتبار پژوهشی( و اعتبارات مربوط به پایان 
برای  تعرفه  دریافت  بعضاً  دانشجویی،  رساله های  و  نامه ها 
متقاضیان داخل دانشگاه با چالش ها و اعتراضاتی مواجه می شود. 

نظر و پیشنهاد شما در این خصوص چیست؟
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در خصوص تعرفه ها باید عرض کنم مبلغی که در دانشگاه ها از بابت تعرفه ها 
با تعرفه های  عقد می شود مبلغ بسیار پایین و اندکی است و قابل مقایسه 
بیرون از دانشگاه نیست، در ضمن اگر آن دستگاه به اراده خدمات نپردازد 
دانشگاهی یا مرکز یا هیات علمی یا دانشجویی که دارد از آن دستگاه خدمت

می گیرد به آن اراده خدمات ندهد آن فرد یا آن دانشگاه مجبور است برود و 
آن دستگاه را بخرد یک حسن دارد و آن اینکه شما آزمایش هایتان را و آن 
کارهایی را می خواهید انجام دهید را بهینه انجام می دهید مثال عرض می کنم، 
یک زمانی است شما IR دستتان است هر نمونه ای که شما انجام می دهید 
سریع می فرستید IR بگیرد غلط، درست، یا هرچیزی ولی زمانی است شما 
در واقع تعرفه اندکی را می پردازید برنامه ریزی دقیقی می کنید و کارهایی را 
مورد مطالعه قرار می دهید که بتوانید از آن ها جواب های درستی را بگیرید و 
آن IR را که می گیرید بامعنی باشد بنده به شخصه احساس می کنم با توجه 
به  دستگاه ها  به سلامت  اندک  هر چقدر  تعرفه ها  ایجاد  داشتم  که  تجربیاتی 

سلامت کارها و امورات کمک خواهد کرد.

در دوران کنونی که با چالش شیوع ویروس کرونا در کشور و تمام 
بروز  آزمایشگاهی،  حوزه  مشکلات  از  یکی  هستیم،  مواجه  دنیا 
مشکلاتی در ارتباط با حضور افراد در آزمایشگاه ها و محدودیت های 
اعمال شده می باشد. در بسیاری از موارد، تأخیر در دفاع از پایان 
نامه ها و رساله هایی که آزمایشگاهی هستند ایجاد شده است. نظر 
و راهکار شما برای رفع موانع و مشکلات موجود چیست؟ آیا این 
و  مجازی  آزمایشگاه های  توسعه  به  جدی  توجه  لزوم  وضعیت 

آزمایشگاه های محاسباتی را نشان نمی دهد؟ 

در این خصوص واقعیت این است که من اطلاعات زیادی ندارم ولی امیدوارم 
که این شرایط کرونا هر چه زودتر تمام شود و امکان حضور در آزمایشگاه ها 
فراهم شود و دوستان هم حضور داشته باشند، البته در بسیاری از دانشگاه ها 

با رعایت پروتکل ها دوستان و دانشجویان ما حضور دارند.

کارگاه های  و  آزمایشگاه ها  موجود  وضعیت  بهبود  و  ارتقاء  برای 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوری چه باید کرد؟

این سوال خیلی سوال خوبی است ولی جواب های خیلی طولانی را می طلبد 
ولی باید محضرتان عرض کنم مثل مراحل کاشت، داشت، و برداشت است، 
می تواتم  من  را  مورد  چندین  کارگاه ها  و  آزمایشگاه ها  بهبود  وضعیت  برای 

پیشنهاد دهم: 

• اولین مورد پایش شرایط موجود در آزمایشگاه ها و کارگاه ها است به این

• اولین مورد پایش شرایط موجود در آزمایشگاه ها و کارگاه ها است به این 
معنی که ما بیاییم یک بررسی جدی انجام دهیم که در قالب سامانه شاعا یا 
هر سامانه دیگری که در کشور چه دستگاه ها و تجهیزاتی وجود دارد به صورت 

واقعی نه به صورت صرفا ثبت شدنی

•  بررسی گردد در کشور در حال حاضر به چه تجهیزاتی نیاز داریم و کدام یک 
از دستگاه ها به تعمیرات جدی و اساسی با کمک خود وزارت نیاز دارند.• نیاز 

سنجی بسیار عمیقی برپایه کارهای فعلی و آینده پژوهی انجام دهیم. 

بتوانیم  تا  کنیم  را رصد  کارگاه ها  و  آزمایشگاه ها  دانشگاه ها،  در  کار  نحوه   •
کمی استانداردتر  ایمنی و طول عمر تجهیزات را ارتقا دهیم و نحوه کار ها را 
کنیم، بعنوان مثال الان شما می بینید که میز های تخصصی آزمایشگاهی هر 
یک مترشان در حدود ۳0، 40 میلیون تومان برای دانشگاه تمام می شود در 
صورتی که اگر ما بتوانیم مثلا عرض می کنم خدمتتان تجهیزی که خریداری 
می کنیم با میز تخصصی خودش خریداری بکنیم و میزهای آزمایشگاهی را 
آن  با  دستگاه ها  به  بکنیم  ایجاد  را  آن ها  خود  فضاهای خاص  نکنیم  درگیر 
شرایطی که دارند خوب برسیم امیدوار می شویم که این دستگاه ها عمر زیادی 

داشته باشند   

گاهی سازی در خصوص تجهیزات فعلی دنیاست همین  • در مرحله آخر هم آ
اتفاقی که مثلا  انجام می شود در قالب انجمن تحقیقات، یا دانشگاهی مثل 
دانشگاه شیراز که دارند معرفی دستگاه ها تجهیزات می کنند این خیلی اهمیت 
دارد که ما بتوانیم سیستمی را داشته باشیم در کشور که دستگاه ها را به ما 

معرفی کند.

به نظر شما انجمن چه کارها و فعالیت هایی برای بهبود وضعیت 
آزمایشگاه های دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی می تواند انجام دهد؟

به نظر من انجمن بیشتر باید کارهای بنیادی انجام دهد همانطوری که بنده در 
سوال بیست و دو خدمت شما پاسخ دادم ما باید رسالت های مشخصی را در 
قالب کارهای پایه ای تعریف کنیم و آن ها را توسعه دهیم مثلا همینی که عرض 
کردم یکی اینکه اطلاعات ما در مورد دستگاه های موجود در کشور را ارتقا 
دهیم، مثال عرض می کنم چه جذب اتم هایی وجود دارد مدل هایی که در کشور  
وجود دارد کدام مدل ها به کدام کارها مناسب ترند مثلا می بینید یک مدل برای 
کارهای صنعتی خوب جواب می دهد، یک مدل برای کارهای تجربی خوب 
جواب می دهد، یک مدل برای کارهای آزمایشگاهی دانشگاه خوب جواب 
می دهد همه این ها را می شود در واقع انجمن به  عنوان کارهای پایه ای، ترویجی 
در چند سال آینده انجام دهد و ما با توجه به امکانات و بودجه های وسیعی 
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در ادامه این آیین، دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوری وزارت 
علوم یکی از سیاست های مهم وزارت علوم را تعریف و گسترش گرنت ها در 
حوزه پژوهش و فناوری دانست و اظهار داشت: در ۳ سال اخیر بحث خیرین 
در حوزه توسعه فناوری کشور مطرح شده که نشان  دهنده رشد و تکامل کشور 
از آموزش صرف به حوزه علم و پژوهش و فناوری و صنعت است و در واقع 
این امر، تکامل رویکرد را در بینش خیرین نشان می دهد که همراه و هم جهت 
با توسعه فناوری کشور است وی با اشاره به حضور خیرین روحانی در حوزه

علم و فناوری و در نشست برنامه گرنت فناوری تصریح کرد: در حدیثی که از 
حضرت امام صادق )ع( نقل شده است با مطلع »فی صناعات« حضرت یک 
صفحه و نیم درباره صنعت سخن می گویند. فارابی نیز در قرن چهارم و پنجم 
هجری مفهوم صنعت را از فناوری تفکیک کرده است. همچنین در کتابی با 
که  تعریفی  اسلامی،  تمدن  علمی  منابع  در  فناوری  و  صنعت  مفهوم  عنوان 
میرفندرسکی، حکیم قرن یازدهم از صنعت ارائه می کند هم کامل است و هم 
جامع است و هم کماکان قابل اطلاق به صنعت فعلی است. دکتر رحیمی در 
خصوص تفاوت بین گرنت و حمایت مالی گفت: گرنت، حمایت مالی و تأمین 
مالی جهتمند و هدفمند است؛ یعنی به عنوان مثال اگر استاد محترم فیزیک 
در شاخه مکانیک کوانتوم دانشجو گرفت به ایشان گرنت تعلق می گیرد. معاون 
این نوع گرنت تحقیق و  اینکه  به  با اشاره  پژوهش و فناوری وزارت علوم 
فناوری در کل دنیا متداول است، ادامه داد: مقداری دیر در این حوزه وارد 
شده ایم؛ اینگونه است که به علم و تحقیقات و همچنین حوزه های صنعت و 
مهم  سیاست های  از  یکی  جهت  همین  به  می دهند.  جهت  خودشان  فناوری 
وزارت علوم، تعریف و گسترش گرنت ها در حوزه پژوهش و فناوری است. 
پژوهش  دکتر رحیمی در ادامه گفت: وقتی گرنتی به پژوهشی می دهیم دیگر 
در  نظری خاص  در حوزه  البته ممکن است  نیست؛  مقاله  تولید  برای  صرفاً 
ریاضی گرنت بدهیم که در دنیا سرآمد باشیم. گرنت این ماهیت را دارد که 
هدفمند وجهتمند است. وی افزود: زمانی در وزارت علوم بحث این بود که 
چگونه خیرین جذب شوند که در دانشگاهی مسجد بسازند. حالا حضور خیرین 

در دانشگاه های ما مشهود است.

استانداردتر و صحیح تر  را  این ها  دارد کمی  آزمایشگاهی وجود  در حوزه  که 
پیش ببریم.

در پایان اگر موضوعی در سؤالات مطرح نشده و مایل به بحث و 
ارائه نظر درباره آن هستید، را بفرمایید.

پایان هم از همه بویژه سرکار خانم رادان بسیار متشکرم که این فرصت را به من  در 

دادند که مطالبی را که نیاز دارم را خدمتتان عرض کنم مطلب خاصی به ذهنم نمی رسد 

امیدوارم که همه مطالبی که نیاز بود را در قالب های قبلی خدمتتان عرض کرده باشم، 

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری 

تعریف و گسترش گرنت ها در حوزه پژوهش و فناوری 
از سیاست های مهم وزارت علوم، تحقیقات و فناوری

8
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دکتر محمد جلالی، دبیر کمیسیون  انجمن های علمی ایران نیز در این 
بخش های  در  انجمن ها  این  مؤثر  فعالیت های  به  اشاره  با  نشست 
مختلف اعلام کرد: این کمیسیون با طراحی و پیاده سازی سامانه جامع 
و  الکترونیک  انتخابات  سامانه  پیاده سازی  ایران،  علمی  انجمن های 
الکترونیک  دولت  اهداف  تحقق  در  کمیسیون،  سایت  بهینه سازی 

گام های مؤثری برداشته است. 

وی با اشاره به اهمیت اقدامات کمیسیون انجمن های علمی در زمینه 
اظهار  کشور  علمی  انجمن های  در  گرفته  انجام  فعالیت های  ارتقای 
داشت:  در این خصوص می توان به مواردی از قبیل، مطالعات میدانی 
امتیازات  از فعالیت ها،  از کشور اعم  انجمن های بین المللی و خارج 
سازمان های  مورد  در  اطلاعات  ارائه  عضویت،  مزایای  اعطایی، 
کادمی علوم جهان اسلام و  بین المللی مانند یونسکو، سازمان ملل، آ
تشویق انجمن ها به همکاری با آن ها در جهت کسب اعتبار بین المللی 
از  جمعی  با حضور  بین الملل  هم اندیشی  جلسه  برگزاری  همچنین  و 
رؤسای انجمن های علمی ایران در راستای بررسی چالش های انجمن ها 
در خصوص فعالیت های بین المللی اشاره کرد. دکتر جلالی با اشاره به 
پایان  تا  ایران در شش گروه تخصصی  انجمن های علمی  تقسیم بندی 
شهریورماه 1399 گفت: تا این تاریخ 33 درصد انجمن های علمی در 
بخش علوم انسانی، 24 درصد در بخش فنی و مهندسی، 22 درصد 
بخش  در  درصد   8 کشاورزی،  بخش  در  درصد   11 رشته ای،  بین   
علوم پایه و 2 درصد نیز در زمینه هنر فعالیت می کنند. وی با اشاره به 
عضویت 2۹0۳28  نفر اعضای حقیقی در انجمن های علمی کشور تا 
پایان سال ۱۳۹8 گفت: علاوه بر این تعداد 8644 مورد اعضای حقوقی 
علمی  انجمن های  عضو  هم  دانشجویی  شاخه  مورد   500 همچنین  و 
کشور بوده اند. در پایان این نشست، “سامانه جامع انجمن های علمی” 

دبیر کمیسیون انجمن های علمی ایران:

تحقق اهداف دولت الکترونیک
در کمیسیون انجمن های علمی کشور
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در دومین روز از هفته پژوهش و فناوری، معاون پژوهش و فناوری وزارت 
دولت،  جامعه،  در  ایران  علمی  انجمن های  »نقش  آفرینی  نشست  در  علوم 
کید کرد: انجمن های علمی کشور باید در عرصه های  صنعت و چالش های آن« تأ
ملی و بین المللی در جهت حل مشکلات کشور، ارتباطات گسترده و حضور 
مؤثری داشته باشند. دکتر رحیمی با اشاره به لزوم حضور انجمن های علمی 
فعالیت  به  باتوجه   داشت:  اظهار  نوآوری  و  فناوری  علمی،  مجامع  در  کشور 
و  بیشتر  فعالیت  برای  که  است  لازم  کشور،  سطح  در  علمی  انجمن   400
با  آن ها  گسترده  ارتباطات  ایجاد  و  در سطح جامعه  انجمن ها  این  تأثیرگذار 
سازمان ها و مراکز اجرایی و تصمیم گیری کشور تمهیداتی اندیشیده شود و در 
این ارتباط معاونت پژوهش و فناوری وزارت علوم آمادگی دارد این ارتباطات 
را در حد امکان برقرار کند. وی با اشاره به ویژگی های نشریات منتشر شده از 
سوی انجمن های علمی گفت: این نشریات از لحاظ کیفی باید  یک سر و گردن 
پایگاه های علمی استنادی بین المللی جهان  بوده و در  از سایر نشریات بالاتر 
ثبت شوند، زیرا از پشتیبانی قوی یک انجمن علمی برخوردار هستند و وقتی 
بسترهای  گفته می شود نشریه های متعلق به یک انجمن علمی است، باید در 
بین المللی نیز مطرح باشد. وی با اشاره به انتشار ۱200 نشریه علمی که از 
وزارت علوم مجوز انتشار گرفت هاند، افزود: نشریات علمی پژوهشی باید 
عملی  نتایج  باید  نشریات  این  البته  و  باشد  انجمن ها  به  امتیازدهی  ملاک 
را  کشور  مشکلات  حل  جهت  در  گرفته  صورت  فعالیت های  و  آزمایش ها 

منعکس کنند .

به نقل از خبرنامه آموزش عالی/ شماره ۱۳/ آذر و دی ۱۳۹۹/ ص۳5

سامانه یکپارچه مدیریت آزمایشگاهی سیما، توسط مجموعه دانشگاهی 
نرم افزارهای  توسعه  تیم های  از  متشکل  سلامت،  انفورماتیک  سینا 
یکپارچه سازمانی در دانشگاه علم و صنعت ایران، توسعه  یافته است. 
این سامانه بر اساس  تفاهم نامه دانشگاه علم و صنعت ایران و دانشگاه 
علوم پزشکی تهران، در 64 مرکز بهداشت و 24 آزمایشگاه تشخیصی 
دانشگاه علوم پزشکی تهران مستقر شده است. با این اتفاق می توانیم 
به  صورت عملی، همه آزمایشگاه های حوزه بهداشت دانشگاه را به هم 
متصل کنیم و به جهت عدالت در سلامت و به ویژه دسترسی آسان، این 
امکان فراهم است که از دورترین نقطه منطقه تحت نظر دانشگاه در 
60 کیلومتری تهران - مثل قیام دشت و جنوب اسلامشهر - آزمایش ها 
را با یک کیفیت و مکانیسم و با دسترسی مناسب و تعرفه دولتی، در 
ارائه  زمان  کاهش  در  را  آن  ثمره  امروز  دهیم.  قرار  هموطنان  اختیار 
خدمات، افزایش دقت و صحت اطلاعات و همچنین حذف تعاملات 

کاغذی می بینیم.

در  یکپارچه مدیریت آزمایشگاهی سیما  سامانه 
علوم  دانشگاه  درمان  و  بهداشت  شبکه های 

پزشکی تهران )139۷(

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم:

فعالیت 400 انجمن علمی
 در سطح کشور
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به نقل از خبرنامه آموزش عالی/ شماره ۱۳/ آذر و دی ۱۳۹۹/ ص44

فناوری  و  علم  پارک  در  مستقر  محور  دانش   شرکت های  از  یکی  محققان 
آذربایجان شرقی، موفق به تولید کیت های تشخیص جهش ژن های سوماتیکی، 
در  زیست« مستقر  ویرا  آراز  »زینو  مدیرعامل شرکت  بالا شدند.  فناوری  با 
این  گفت: محققان  این خصوص  در  آذربایجان شرقی  فناوری  و  علم  پارک 
شرکت موفق به بومی سازی و تولید کیت های تشخیص جهش های سوماتیکی 
ژ ن های K-Ras ، B-raf و Jak2 با روش Real-Time PCR شدند. 
دکتر مهدی حقی افزود: جهش های ژنتیکی در سرطان ها از نظر فارماکوژنتیکی 
اهمیت فراوانی دارند و تشخیص این جهش ها به دلیل سوماتیکی بودن نیازمند 
روش هایی با فناوری بالا مانند Real-Time PCR با استفاده از پروب های 
نشان دار است. به گفته وی برای تأمین نیاز کشور به این محصولات، سالانه 
میلیون ها دلار ارز از کشور خارج می شود و واردات این محصولات در بسیاری 
از موارد با مشکلات و تأخیرهای فراوان همراه است. مدیرعامل این شرکت 
اظهار کرد: کیت تشخیص جهش های ژن K-Ras و B-raf در تشخیص نوع 
جهش سوماتیکی در سرطان ها خصوصاً سرطان های روده و ریه و تعیین نوع 
داروی مؤثر مورد استفاده قرار می گیرد و قیمت نمونه های خارجی این کیت 
برای 50 تست بالای ۳000 دلار است که نمونه تولید شده توسط این شرکت 
با قیمت کمتر از یک چهارم مشابه خارجی قابل عرضه است. حقی یادآور شد: 
نقطه ای  برای تشخیص جهش سوماتیک   JAK2 ژن  کیت تشخیص جهش 
به سرطان های  بیماران مبتلا  در  JAK2 و تخمین ریسک  در ژن   F617V

خونی پلی سیتمی ورا، ترومبوسیتمی و لوسمی پرومیلوسیتیک و همچنین

می رود.  کار  به   JAK2 هدف  با  اختصاصی  درمان های  به  پاسخ  بررسی 
مدیرعامل شرکت »زینو آراز ویرا زیست« قیمت خارجی این کیت برای 50 
تست بالای 2000 دلار است و محصول تولید این شرکت با کمتر از یک چهارم 

قیمت نمونه خارجی قابل عرضه است.
..........................................................................................................................................................

تولید کیت های تشخیص جهش های
ژنتیکی در کشور         
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 فرم درخواست عضویت
 * نام خانوادگی: * نام:

 * تاریخ تولد: * نام پدر:

 * کد ملی: * محل تولد:

 * شماره شناسنامه: محل صدور:

 * رشته تحصیلی: * تحصیلی:مدرک آخرین 

 * سال دریافت: * دانشگاه محل اخذ مدرک تحصیلی:

 * نوع عضویت:

   دانشجویی             وابسته             پیوسته

 التحصیلان دوره کارشناسی ارشد و دکتری و دانشجویان دوره دکتریعضویت پیوسته: فارغ

 دوره کارشناسی التحصیلانعضویت وابسته: فارغ

 های کارشناسی و کارشناسی ارشددانشجویی: دانشجویان دورهعضویت 
 * نشانی محل کار:

 

 نشانی منزل:

 

 * شماره تلفن همراه: شماره تلفن ثابت:

 *آدرس ایمیل:

 * باشید؟ )با ذکر نام دانشگاه(ها و یا مراکز آموزش عالی میآیا عضو هیأت علمی یکی از دانشگاه

 

ه شوم که کلیرا دارم و متعهد می« انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران»ینجانب ضمن تأیید مندرجات فوق، درخواست عضویت در ا
 مقررات اساسنامه انجمن را رعایت کرده و از انجام اعمال مغایر با اهداف انجمن دوری گزینم. 

 *نام و نام خانوادگی / امضاء تاریخ تکمیل فرم:
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 مزایای عضویت حقیقی در
 انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران

 
 (فارسی و انگلیسی اعضا حقیقی )دوزبانه  به کارت عضویت اعطای 
  به صورت الکترونیکی( به اعضا نشریات ادواری انجمن ارسال( 
  های تحت پوشش انجمن نام همایشاستفاده از تخفیف هزینه ثبتامکان 
 فارسی و  ها و مراجع موردنظر )دو زبانهگواهی تایید عضویت اعضا حقیقی انجمن به سازمان امکان دریافت

 (انگلیسی
 مدرس توسط  یید صلاحیت علمیأعضا )پس از تآموزشی انجمن برای اهای ها و دورهاولویت تدریس در کارگاه

 (هیأت مدیره انجمن
  های آموزشی تحت پوشش انجمننام دورهیف هزینه ثبتفاستفاده از تخامکان 
  سایت انجمن های علمی اعضا در خبرنامه و وبدرج اخبار موفقیتامکان 
  در خبرنامه  و وب سایت  ط با حوزه آزمایشگاهی(ها و مقالات چاپ شده اعضا )مرتبمعرفی کتابامکان

 انجمن 
 یید علمی(أنشریات تحت پوشش انجمن )پس از ت اولویت چاپ مقالات اعضا انجمن در 
 سساتؤها و مانجمن به سازمان و ارزیابی ت مشاورهاولویت مشارکت اعضا در انجام خدما 
  های تخصصی انجمن گروه عضویت و مشارکت در کارامکان 
   های کاری انجمندریافت گواهی عضویت فعال در صورت عضویت در گروهامکان 
 های مرتبط با حوزه آزمایشگاهی ها و شرکتهای شغلی در سازمانآشنایی با فرصت 
 )دفاع از حقوق صنفی اعضا )تا حد امکان 
  در کشور لیف شده و ترجمه شده در زمینه آزمایشگاهیأکتب تت لیست دریافامکان 
 های اطلاعاتی انجمن برداری از بانکبهره امکان 

 



19

 

 ت مدیره )مختص اعضا أی و نامزد شدن برای عضویت در هیأشرکت در مجمع عمومی، داشتن حق ر مکانا
 پیوسته(

  ان )مرتبط با حوزه آزمایشگاهی(شی آنمند خدمات علمی و پژوههای نیازمعرفی اعضا به سازمانامکان 
 هی در بین اعضا انجمن در قالب جوایز سالانه انجمنتقدیر از فعالان حوزه آزمایشگا 
 ا ههای انجمن و انعکاس موارد مرتبط به سازمانها در فعالیتنظرخواهی از اعضا و به کار گیری پیشنهادات آن

 های مربوطهو ارگان
 های علمی و سایر مسابقات برگزار شده توسط انجمن امکان شرکت در المپیادها و رقابت 
  ( به عنوان عضو همکارفارسی و انگلیسی نامه به دانشجویان فعال عضو انجمن )دوزبانهتوصیهاعطای 

 دانشجویی
  تخصصی سازی اشتغالثبت در بانک اطلاعاتی اعضا با هدف زمینهامکان 
  در خصوص اعضایی که در  ثبت در بانک اطلاعاتی نظام تعمیرکاران تجهیزات تخصصی آزمایشگاهیامکان(

 زات آزمایشگاهی فعالیت دارند(تعمیر تجهی
  های اجرایی کشور دستگاه های مدون آموزش ضمن خدمت ویژه کارشناسانکارگاه امکان حضور در 
 ها تخصصی ویژه کارشناسان آزمایشگاه های مدونآموزش امکان حضور در 
  در حوزه آزمایشگاهی های آموزشیالمللی و آشنایی با آخرین روشتخصصی بین هایکارگاه امکان حضور در 
  خدمات تخصصیبهتر های آزمایشگاهی در ارائه تبادل آخرین اطلاعات و تکنیکامکان 
  به متقاضیان از طریق اعضا انجمن  در حوزه آزمایشگاهی ای تخصصیارائه خدمات مشاورهامکان 
  خلی و خارجی در داتورهای تخصصی بمنظور شرکت اعضا در رخدادهای علمی و نمایشگاهی  امکان حضور در

 حوزه آزمایشگاهی
 پیشرفته آزمایشگاهی  هایو فناوری تجهیزاتمرتبط باهای مدون علمی کنفرانس امکان حضور در  
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 فرم عضویت اعضا حقوقی انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران
 

 

 : موسسه نام
  خصوصی                                      دولتی                                 

 : ثبت شماره : تاسیس تاریخ
 :مرکزی دفتر نشانی
 : کارخانه نشانی
 : فاکس :مرکزی دفتر تلفن
 : فاکس :کارخانه تلفن
 : کار نوع
 : موسسه مدیر نام

 : موسسه مدیر کار محل نشانی
 : موسسه مدیر مستقیم تلفن
 : تخصصی رشته

 :گردد ارسال آدرس کدام به اتباتمک
 کارخانه        دفتر مرکزی                                              

 :نمایید ذکر نمایید می معرفی انجمن با موسسه آن رابط عنوان به که را فردی کامل مشخصات
 : خانوادگی نام و نام

 : سمت
 :تلفن شماره
 : آدرس
 : موسسه مدیر مهر و امضا محل

 
 

 : تاریخ                                                                                                               
 

 

  :ندبیرخانه انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایرا -مراغه، میدان مادر، بلوار دکتر محمد قنادی، دانشگاه مراغه  -آذربایجان شرقی آدرس  
 97274140990س: تلفن تما 
 ایمیل: um@gmail.com.ilrs.2018 -ilrsociety.com  ][at info  
  :0021440179کد پستی 
 شعبه مرکزی مراغه، به نام انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران بانک تجارت، ، 074270249 اب انجمن: شماره حس 
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 در حقوقیمزایای عضویت 
  انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران

 
 (فارسی و انگلیسی انجمن )دو زبانه حقوقییید عضویت اعضا أگواهی ت امکان دریافت 
  (به صورت رایگان)درج تبلیغات، معرفی و مصاحبه اعضا حقوقی انجمن در خبرنامه انجمن امکان  
   ی تحت پوشش انجمنها و رویدادهارانی اعضا حقوقی انجمن در همایشنامکان سخ  
   با همکاری انجمن  تخصصی در حوزه آزمایشگاهی های آموزشیبرگزاری کارگاه در امکان مشارکت 
   سایت انجمنوب لوگو اعضا حقوقی در درج امکان 
  چاپ مقالات اعضا حقوقی انجمن در نشریات مرتبط با انجمنامکان 
 به صورت الکترونیکی( به اعضا حقوقی نشریات ادواری انجمن ارسال( 
  های تحت پوشش انجمن نام همایشاستفاده از تخفیف هزینه ثبتامکان 
 مدرس  یید صلاحیت علمیأ)پس از ت حقوقی عضاآموزشی انجمن برای اهای ها و دورهاولویت تدریس در کارگاه

 (توسط هیأت مدیره انجمن
  های آموزشی تحت پوشش انجمننام دورهیف هزینه ثبتفاستفاده از تخامکان 
  سایت انجمن در خبرنامه و وبحقوقی اعضا مرتبط های درج اخبار موفقیتامکان 
  در خبرنامه  و وب  )مرتبط با حوزه آزمایشگاهی( حقوقی اعضاتوسط ده ها و مقالات چاپ شمعرفی کتابامکان

 سایت انجمن 
 یید علمی(أنشریات تحت پوشش انجمن )پس از ت اولویت چاپ مقالات اعضا انجمن در 
 سساتؤها و مانجمن به سازمان و ارزیابی ت مشاورهاولویت مشارکت اعضا در انجام خدما 
  های تخصصی انجمن گروهعضویت و مشارکت در کار امکان 
 تقدیر از فعالان حوزه آزمایشگاهی در بین اعضا انجمن در قالب جوایز سالانه انجمن 
 ها و های انجمن و انعکاس موارد مرتبط به سازمانها در فعالیتنظرخواهی از اعضا و به کار گیری پیشنهادات آن

 های مربوطهارگان
  سازی اشتغال تخصصیف زمینهثبت در بانک اطلاعاتی اعضا با هدامکان 

 


